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روزنامه مستقل

ترور، به  مثابۀ زخمی بر پیکرۀ تاریخ و جامعه؛ترور، به  مثابۀ زخمی بر پیکرۀ تاریخ و جامعه؛

وقتی امنیت جامعه در سایهوقتی امنیت جامعه در سایه
 وحشت محو می  شود وحشت محو می  شود

تنِ دهداری در گور لرزید؛ تنِ دهداری در گور لرزید؛ 

چرا الهامیچرا الهامی
 »ساکت« نمی شود!؟ »ساکت« نمی شود!؟

عضو شورای اسلامی شهر کرج گفت: لایحه احداث پل های عابر 
پیاده از طریق جذب سرمایه بخش خصوصی ابتدا در شورای شهر 

مصوب و سپس توسط هیأت رئیسه مسکوت ماند.  
به گزارش »دنیای هوادار«، مریم قهرمانی صارم با بیان این مطلب 
اظهار کرد: دو سال متوالی در زمان بررسی لایحه بودجه پیشنهاد 
احداث پل های عابر پیاده با بودجه شهرداری در مناطق، بنا به 
درخواست همشهریان و بر اساس اهمیت و ضرورت و نیاز و 
الزام ایجاد ایمنی برای عابرین پیاده بویژه دانش آموزان را مطرح 
نمودم که متاسفانه مورد موافقت سایر اعضای شورا قرار نگرفت.

عضو شورای اسلامی شهر کرج بیان کرد: در چند روز گذشته 
سرمایه گذاری  )سازمان  کرج  شهرداری  سوی  از  لایحه ای 

و مشارکت ها( مبنی بر احداث پل عابرپیاده از طریق انتشار 
فراخوان و جذب مشارکت و جذب سرمایه بخش خصوصی 
به شورا ارسال شد و در جلسه شورا مطرح گردید که پس از 
کفایت مذاکرات )اظهارات موافق و مخالف( به رای گذاشته 
شد که با اکثریت آرا حاضرین )۱۱ نفر از اعضا در جلسه حاضر 

بودند( مصوب شد.
قهرمانی بیان کرد: اما پس از تصویب تشکیک یک یا دو عضو 
شورا بر فرایند رای گیری و با اعمال نظر هیات رئیسه لایحه و 

البته مصوبه)چرا که با اکثریت مصوب شد( مسکوت ماند.
وی خاطرنشان کرد: در دستورالعمل اداره جلسات شورا بر اساس 
يا  شور  مدت  افزايش  يا  مذاكرات  كفايت  تقاضای  پیشنهاد 

مسكوت ماندن یک پيشنهاد، به پيشنهاد رئیس شورا يا حداقل 
سه نفر از اعضا قابل رسيدگي است.  یک مخالف و یک موافق هر 
كدام تا پنج دقيقه صحبت می کنند و سپس رأی گيری مي   شود 
و تصميم اتخاذ شده بلافاصله توسط رئیس جلسه اجرا مي   شود.
قهرمانی یادآور شد: بدون رعایت آیین نامه داخلی شوراها و 
دستورالعمل ابلاغ شده اداره جلسات این لایحه و یا مصوبه 
توسط هیات رییسه مسکوت ماند. دوگانگی های عجیب و یک 

بام و دو هوا یا هر تعبیر دیگر مصداق این تصمیمات است.
وی با تاکید بر اینکه این شهر به احداث پل های عابر پیاده 
متعدد نیاز دارد، افزود؛ راه حل اول: اختصاص بودجه و احداث 
توسط شهرداری و راه حل دوم: جذب سرمایه گذار و احداث 

پل های عابر پیاده است که فارغ از مزایا و معایب هر راه حل، آیا 
راه حل دیگری وجود دارد؟ آری؛ پاک کردن صورت مسئله، نیاز 

شهر و مردم و عدم پاسخگویی!

»مریم قهرمانی صارم«: کرج با کمبود پل عابر پیاده مواجه است
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یک منبع یمنی از آزادی کادر کشتی توقیف شده »گلکسی لیدر« طبق دستور رهبر جنبش انصارالله این کشور خبر داد.
روز  انصارالله یمن  رهبر جنبش  الحوثی«  بدرالدین  »عبدالملک  کرد: طبق دستور  اعلام  باره  این  در  یمنی  ویژه  یک منبع 
گذشته کادر کشتی گلکسی لیدر آزاد شدند. این منبع به شبکه المسیره گفت: این تصمیم با هماهنگی با جنبش حماس 
و میانجیگری عمان اتخاذ شد. این منبع اعلام کرد که افراد آزاد شده در چارچوب توافق آتش بس در غزه به طرف عمانی 

تحویل داده شدند.

یمن کادر کشتی گلکسی لیدر را آزاد کرد یاد و خاطره شهدا، به 
پایلاک  »شهید  ویژه 
آودیان« که 26 مهر 

59 به مقام شامخ 
گشت،  نائل  شهادت 

باد گرامی 

خوزستان، این قلب تپنده صنعت و انرژی ایران، هر تابستان با 
معضلی قدیمی و فرساینده دست وپنجه نرم می کند: کمبود برق 
و فشار بی پایان گرما. این استان که در گرمای بالای 50 درجه 
سانتی گراد فرو می رود، سال هاست تابستان هایی طاقت فرسا را 
تجربه می کند؛ تابستان هایی که برای مردم آن، نه تنها یادآور 
چالش های گرمای هوا، بلکه نشانه ای از ضعف زیرساخت ها و 

مدیریت انرژی است.
عباس علی آبادی، وزیر نیرو، در سخنانی اخیر ضمن ابراز نگرانی 
از میزان مصرف انرژی در تابستان آینده خوزستان، از برنامه های 
این وزارتخانه برای مدیریت و کاهش این بحران خبر داده است. 
اما آیا این وعده ها توانایی مقابله با این چالش بزرگ را دارند؟ یا 
باز هم شاهد خاموشی های گسترده و نارضایتی مردم خواهیم 
بود؟ در این یادداشت به بررسی چالش های انرژی خوزستان، 
وعده های وزیر نیرو و راهکارهای ممکن برای حل این بحران 

خواهیم پرداخت.

بحران از کجا آغاز شد؟
خوزستان یکی از استان هایی است که در تأمین انرژی، نقشی 
این منطقه،  آبی  نیروگاه های  ایفا می کند.  در کشور  اساسی 
بخش قابل توجهی از برق ایران را تأمین می کنند. اما تناقض 
بزرگ آنجاست که همین استان در فصل تابستان، با کمبود برق 

مواجه می شود. چرا؟
1. مصرف بی رویه برق

تابستان های گرم خوزستان باعث افزایش استفاده از وسایل 
مصرف  از  درصد  از 70  بیش  آمار،  طبق  می شود.  سرمایشی 
برق این استان مربوط به کولرهای گازی است. با این حال، 
سیستم های سرمایشی فرسوده و ناکارآمد نیز این مصرف را 

افزایش داده اند.
2. زیرساخت های فرسوده

شبکه های انتقال و توزیع برق خوزستان سال هاست که نیازمند 
در  برق  پی درپی  به روزرسانی هستند. قطعی های  و  بازسازی 
سال های گذشته ناشی از همین ضعف زیرساخت ها بوده است.

3. کاهش توان نیروگاه های آبی
تغییرات اقلیمی و خشکسالی های متوالی، میزان آب پشت 
سدهای خوزستان را کاهش داده و توان تولید برق نیروگاه های 

آبی را به شدت پایین آورده است.
وعده های وزیر نیرو: شعار یا راهکار؟

عباس علی آبادی، وزیر نیرو، اعلام کرده است که برنامه های 
ویژه ای برای مدیریت بحران انرژی در تابستان آینده دارد. اما این 

برنامه ها چیست و چقدر عملی به نظر می رسند؟
1. استفاده از انرژی های تجدیدپذیر

وزیر نیرو به گسترش انرژی های خورشیدی و بادی اشاره کرده 
است. این ایده، در نگاه اول امیدوارکننده به نظر می رسد، اما 
با توجه به سرعت کند اجرای پروژه های انرژی تجدیدپذیر در 
کشور، بعید است این راهکار در کوتاه مدت جوابگوی نیازهای 

خوزستان باشد.
2. مدیریت مصرف انرژی

یکی از وعده های کلیدی، فرهنگ سازی برای کاهش مصرف 
انرژی است. اما آیا صرف تبلیغات و کمپین ها می تواند مصرف 
را کاهش دهد؟ تجربه نشان داده که برای مدیریت مصرف، نیاز 
به سیاست های سخت گیرانه تر و مشوق های مالی برای کاهش 

مصرف وجود دارد.
3. بازسازی زیرساخت ها

بهبود  برق خوزستان  توزیع  تأکید کرده که شبکه  علی آبادی 
با چه بودجه و منابعی؟  اینجاست:  اما سؤال  یافت.  خواهد 
کلان  سرمایه گذاری  نیازمند  فرسوده  زیرساخت های  بازسازی 

است، سرمایه گذاری که در شرایط اقتصادی کنونی کشور به نظر 
می رسد به اولویت دوم یا سوم تبدیل شده است.

بحران  اهمیت  درک  نشان دهنده  نیرو  وزیر  وعده های  اگرچه 
است، اما چالش های ساختاری خوزستان فراتر از برنامه های 
کوتاه مدت هستند. برای مقابله با بحران انرژی در این استان، 

نیاز به اقدامات جدی و راهکارهای اساسی داریم:
1. توسعه انرژی های تجدیدپذیر با سرعت بیشتر

خوزستان به دلیل آفتاب فراوان، پتانسیل بالایی برای استفاده 
از انرژی خورشیدی دارد. سرمایه گذاری در این حوزه می تواند 

مصرف برق را به طور قابل توجهی کاهش دهد.
2. ارتقای تجهیزات سرمایشی

جایگزینی کولرهای گازی قدیمی با مدل های جدید و بهینه تر 
می تواند مصرف برق خانگی را کاهش دهد. دولت می تواند با 

ارائه تسهیلات به خانوارها، این فرآیند را تسریع کند.
3. مدیریت منابع آبی

نیروگاه های آبی خوزستان وابسته به منابع آبی این استان 

هستند. سیاست های بهینه سازی مصرف آب و مدیریت صحیح 
منابع می تواند توان تولید برق این نیروگاه ها را افزایش دهد.

4. آموزش و فرهنگ سازی بلندمدت
نیازمند آموزش و فرهنگ سازی  انرژی،  الگوی مصرف  تغییر 
بلندمدت است. این تغییر باید از مدارس و نهادهای آموزشی 

آغاز شود.
وعده های عباس علی آبادی، اگرچه نشان دهنده درک مشکلات 
انرژی خوزستان است، اما تحقق آن ها به مدیریت کارآمد، منابع 
مالی کافی و عزم جدی نیاز دارد. مردم خوزستان، پس از سال ها 
تحمل گرما و قطعی های مکرر برق، دیگر به وعده های ساده 
قانع نیستند. آن ها انتظار دارند که تابستان آینده، نشانه ای از 
تغییر واقعی در مدیریت انرژی باشد. آینده نشان خواهد داد که 
آیا وزیر نیرو می تواند با مدیریت کارآمد، تابستان خوزستان را از 
خاموشی و بحران نجات دهد، یا باز هم این استان باید هزینه 
ناکارآمدی های گذشته را بپردازد. پاسخ این سؤال، در ماه های 

آینده روشن خواهد شد.

رئیس جمهور گفت: اگر دعوا کنیم و به یکدیگر احترام نگذاریم، 
نمی توانیم مشکلات کشور را حل کنیم، مملکت بخاطر این درست 

نشده که همه می خواهند خودشان باشند و حرف خود را بزنند.
»مسعود پزشکیان« در نخستین روز از سفر استانی دولت وفاق 
ملی به خوزستان، چهارشنبه شب در نشست با فعالان سیاسی 
و فرهنگی استان، با اشاره به اختلاف نظرها در بین حاضران این 
نشست و مدیریت جلسه، گفت: وقتی نمی توانیم یک جلسه را 
اداره کنیم و به نظرات یکدیگر احترام نمی گذاریم، چگونه می 

خواهیم کشور را مدیریت کنیم و مشکلات را حل کنیم.
رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید دعواها را کنار بگذاریم و برای 
ساختن کشور و حل بحران ها دست به دست هم دهیم و کشور 
را توسعه دهیم،گفت: اول باید در داخل وحدت و انسجام خود را 
درست کنیم تا فردا در مذاکره و گفت و گو با دیگران سرخم نکنیم 

و کوتاه نیاییم.
پزشکیان خطاب به حاضران در این نشست،گفت: وقتی شما 
سیاسی ها، فرهنگی ها و فهمیده های استان همین جلسه را بهم 
می زنید، آیا می شود مملکت را اداره کرد و ساخت، شما با تحمل 
نکردن یکدیگر اجازه نمی دهید یک جلسه مدیریت شود، آنوقت 

انتظار دارید که من مملکت را اداره کنم.
رئیس جمهور در خلال سخنان نمایندگان گروه های مختلف 
سیاسی و فرهنگی استان که با مخالفت و اعتراض حاضران در 
سالن همراه میشد نیز بارها جمعیت حاضر را به آرامش دعوت می 
کرد و از آن  ها می خواست که صبر و حوصله به خرج دهند و تحمل 

شنیدن سخنان مخالف را داشته باشند.
پزشکیان به معترضان غیر همفکر با کسی که در پشت تریبون 
سخن می گفت، تاکید می کرد که اگر نتوانیم همدیگر را تحمل 
کنیم و به نظر مخالف خود احترام نگذاریم ، وفاق ملی شکل 
نخواهد گرفت  و نمی توانیم مشکلات را حل کنیم و موانع پیش 

روی خودمان را برطرف کنیم.
رئیس جمهور در ادامه سخنان خود در جمع فعالان سیاسی و 
فرهنگی استان تاکید کرد: اختلاف و بداخلاقی و منیت از آنجا 
درست شد که همه فکر می کنند خودشان درست می گویند، 
برتری به تقوا است، ما اول باید خودمان را اصلاح کنیم بعد دنیا 

را اصلاح کنیم.
پزشکیان خطاب به حاضران در این نشست، افزود: مشکل استان 
خوزستان را شما می توانید حل کنید و خرابی را هم شما می توانید 
ایجاد کنید، اینکه تصور کنید کسی از خارج بیاید و ما را نجات 
دهد، خیال خامی است. خارجی ها و کسانی که قصد نابود کردن 
ما را دارند، منتظر هستند که ما با هم دعوا کنیم و سپس سوار بر 
موج شوند و مملکت را بر هم بزنند و نه ترک بماند، نه لر، نه بلوچ، 
نه بختیاری و نه عربی، این واقعیتی است که با آن مواجه هستیم.
رئیس جمهور تاکید کرد: در زمان جنگ همه به خوزستان آمدند و 
از ایران دفاع کردند، الان جنگ بدتری در پیش داریم. به خیال خام 
خود اعلام کرده اند که ایران در بدترین وضعیت موجود قرار گرفته 
است، آن  ها می خواهند از اختلافات بین ما استفاده کنند اما ما 

نباید اجازه دهیم این اتفاق بیفتد.

وی گفت: آن عزیزی که گفت وفاق ما لخت و لنگ و تنگ است 
بداند که تغییر رفتار ما چندان ساده نیست، همه مشکلات از جایی 
شروع شد که عده ای تصمیم گرفتند خودشان سیاست گذاری، 

مدیریت و اجرا کنند و دیگران را بازی ندهند.
پزشکیان تاکید کرد: برنامه و سیستم، اختلاف نمی فهمد، تا وقتی 
که برنامه ننوشتیم می توانیم با هم بحث کنیم و نظرات یکدیگر 
را نپذیریم اما وقتی که برنامه نوشتیم، چپ و راست، مذهبی و 
غیر مذهبی و سیاسی و غیر سیاسی نمی شناسد. باید براساس 

آن برنامه قله ای را فتح کنیم هر کس بهتر است به میدان بیاید.
وی افزود: به جای اینکه با یکدیگر دعوا کنیم، بگویید چکار کنیم 
که خوزستان گل سرسبد کشور و منطقه شود. وقتی نقشه مشخص 
شد هر کس براساس توان خود مسئولیت بپذیرد و برای ساختن 

کشور تلاش کند.
پزشکیان افزود: متقی و با تقوا کسی که حرف درست بگوید و در 
مقابل حرف درست سر خم کند و کافر کسی است که حرف حق را 
نپذیرد. ما باید راه درست را بپذیریم، هر کس و با هر عقیده ای باشد، 

مسلمان باید راه درست را بپذیرد.
رئیس جمهور ادامه داد: ابتدا باید خودمان را درست کنیم، وقتی 
این کار را کنیم دیگران تمایل پیدا می کنند که مثل ما بشوند. اما 
به زور می خواهیم دیگران را هدایت کنیم، زندگی خود را نمی توانیم 

مدیریت کنیم بعد برای دنیا نقشه می کشیم.
وی با اشاره به بخشی از سخنان دکتر علی شریعتی، تصریح کرد: 
همه با هم باید دعواها را کنار بگذاریم، براساس شواهد علمی، 

تجربه های بین المللی راهکار ارائه دهید و بگویید که باید چه کنیم؟ 
آماده ایم به شما اختیارات بدهیم و هر کاری از دستمان برآید برای 

توسعه ایرانمان انجام بدهیم.
رئیس جمهور ادامه داد: ابتدا باید وحدت و انسجام را در داخل 
ایجاد کنیم که وقتی برای گفت وگو رفتیم با ذلت و خواری در 
مقابل دشمنان سر خم نکنیم. اگر با وحدت در کنار هم باشیم هیچ 
قدرتی نمی تواند ما را زمینگیر کند اما اگر دعوا کنیم باید همواره سر 

خم کنیم و کوتاه بیاییم.
رئیس جمهور در پایان سخنانش، تاکید کرد: مشکلات استان را 
درک کرده ایم و می دانیم، هم در زمان جنگ و هم پس از آن در 
استان خوزستان حضور داشته ام، وضعیت فعلی شایسته مردم 
خوزستان و مردم ایران نیست. اگر دست در دست هم دهیم هر 
اختیاری بخواهید به شما واگذار می کنیم و براساس عدالت و 

انصاف عمل می کنیم.

»مسعو پزشکیان«:  با اختلاف و تفرقه نمی  توان کشور را ساخت

دربابگرمایبیپایانوانرژیبیپاسخ؛

آیا وعده های وزیر، خوزستان را از خاموشی نجات خواهد داد؟
سرمقاله

یاسمن یزدانی
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اجتماعی  فرهنگی،  سازمان  رئیس  و  شهردار  معاون 
ساخت  فراخوان  انتشار  از  کرج،  شهرداری  ورزشی  و 
شخصیت عروسکی با جایزه ۱۰۰ میلیون تومانی برای بهبود 
زیرساخت ها و افزایش کیفیت آموزش فرهنگ شهروندی 

در موضوع پسماند خبر داد.
و  شهروندی  فرهنگ  آموزش  اهمیت  به  اشاره  ضمن 
اثرگذاری آن در زندگی فردی و اجتماعی عموم مردم، اظهار 
کرد: آموزش شهروندی مؤثر در بین جامعه می تواند اثراتی 
ماندگار در رسیدن به اهداف مختلف شهر پویا، هوای پاک 
و فرهنگ غنی داشته باشد و این موضوع با شکل های 
مختلف مانند ساخت فیلم و انیمیشن، خلق شخصیت های 
عروسکی یا کارتونی مثل شخصیت های محبوب تلویزیونی 
بابا برقی در حوزه مصرف برق یا آقای ایمنی با موضوع 
کاهش مصرف گاز و انرژی می تواند انجام شود و تأثیر 

بسزایی در امر آموزش فرهنگ شهروندی داشته باشد.
وی افزود: در همین راستا سازمان فرهنگی، اجتماعی و 
انتشار فراخوان ساخت  به  اقدام  ورزشی شهرداری کرج 

عروسک با موضوع پسماند کرده است.
فراخوان مشخصات  این  در  برای شرکت  گفت:  اشتری 
و طرح ها  کرده  ثبت   https://b2n.ir/q۴۲۹۰۶ در را  خود 
و پیشنهادات خود را به آدرس فضاهای مجازی سازمان 

sfev_karaj و یا شماره ۰۹۱۰۸۰۳۷۱۹۶ ارسال کنید.
وی اضافه کرد: پس از مراحل بررسی و داوری و انتخاب 
عنوان  به  شده  تولید  عروسکی  شخصیت  برگزیده،  اثر 
شهرداری  شهروندی  آموزش  برنامه های  اصلی  کاراکتر 
کرج به صورت عمومی و در تمامی برنامه های تلویزیونی، 
همایش های سطح شهر و مدارس معرفی خواهد شد و به 
نفر اول فراخوان نیز جایزه یک میلیارد ریالی اعطا می شود.

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری کرج 
از تمامی تولیدکنندگان و فعالان عرصه عروسک سازی و 
خلق شخصیت های تلویزیونی دعوت کرد تا در فراخوان 
ساخت عروسک با موضوع پسماند شرکت کنند و سهم 
بزرگی در ساخت یک نماد فرهنگی ایرانی و اثرگذار در بین 

خانواده ها و کودکان و نوجوانان داشته باشند.

مدیرعامل صندوق ذخیره کارکنان شهرداری کرج گفت: 
مختلف  بخش های  در  هوشمندانه  سرمایه گذاری  با 
کسب  اعضا  برای  را  توجهی  قابل  بازدهی  توانسته ایم 
کنیم. این میزان بازدهی، بسیار بالاتر از نرخ تورم و سود 
سپرده های بانکی بوده است و نشان از عملکرد موفق این 

صندوق دارد.
مجتبی میرزایی در گفتگو با پایگاه خبری کرج امروز؛ با 
اشاره به بازدهی بالای صندوق ذخیره کارکنان شهرداری 
کرج، اظهار کرد: این صندوق با هدف ارتقاء سطح رفاه و 
تأمین آینده همکاران و با بهره گیری از بهترین شیوه های 

قابل  تا کنون رشد  ابتدای تأسیس  از  مدیریت سرمایه، 
توجهی داشته است.

وی افزود: با وجود خروج حدود ۳ هزار نفر از اعضا به دلیل 
بازنشستگی و فوت، همچنان حدود ۶ هزار نفر از همکاران 

به عنوان عضو فعال در این صندوق مشارکت دارند.
بیان  کرج  شهرداری  کارکنان  ذخیره  صندوق  مدیرعامل 
داشت: مبلغ کل ورودی حق عضویت که با کسر ماهیانه 
۳۵ درصد از حداقل حقوق گروه یک قانون نظام هماهنگ 
پرداخت، و سهم دوبرابری کارفرما که فقط در شهر کرج 
به حدود ۱۱۰  کنون  تا  تأسیس  ابتدای  از  اجرا می شود، 
میلیارد تومان رسیده و این نشان از اعتماد بالای همکاران 

به این صندوق است.
میرزایی عنوان کرد از مبلغ ورودی حق عضویت صندوق 
ذخیره کارکنان شهرداری کرج، حدود ۶۰ میلیارد تومان 
بابت تسویه حساب اصل و سود بازنشستگان که از صندوق 

خارج شده اند، پرداخت گردیده است.
وی اضافه کرد: کل هزینه های جاری صندوق از ابتدای 
تأسیس تا پایان سال ۱۴۰۲ حدود ۲میلیارد و ۸۰۰ میلیون 
تومان اعم از خرید نرم افزار، پشتیبانی سالیانه، هزینه های 

حسابرس رسمی و... بوده است.
مدیرعامل صندوق ذخیره کارکنان شهرداری کرج گفت: با 

توجه به توان مالی صندوق و در نظر گرفتن کلیه جوانب، 
تا کنون دو پروژه برای حفظ ارزش سرمایه پرسنل انجام 

شده است.

پروژه تجاری و درمانی حصارک
این پروژه در خیابان شهید بهشتی روبروی چلوکبابی 
حاج عباس جنب پمپ بنزین سادات به صورت مدیریت 
پیمان ساخته شد. پایان کار پروژه اخذ شده و در حال 
اخذ اسناد تک برگ تفکیکی برای واحدهای تجاری و 
کلی  فروش  برای  پیگیری  مورد  است. چندین  اداری 
یا تهاتر با زمین مناسب انجام شده که نتیجه حاصل 
نیافت و همچنان فروش کلی مجتمع در دستور کار قرار 
دارد و همزمان با آن نیز به منظور حفظ ارزش سرمایه 
با توجه به شرایط اقتصادی کشور، قرارداد اجاره منعقد 
شده است. شایان ذکر است با توجه به مالکیت صد 
در صدی صندوق ذخیره کارکنان شهرداری کرج بر این 
دادگستری  رسمی  کارشناسان  توسط  ارزیابی  پروژه، 
انجام شد و سود این پروژه در صورت وضعیت پس انداز 
درج گردید و بازنشستگان عزیز با توجه به بند اساس 
نامه و بر مبنای قیمت کارشناسی سود حاصل از پروژه 

را دریافت کردند.

۱۰۰میلیون تومان پاداش برای یک شخصیت ماندگار عروسکی

صندوق ذخیره کارکنان شهرداری کرج بازدهی بالاتر از نرخ تورم دارد

یک فروند لنج باری که از بندر شهید باهنر به مقصد دبی در حال حرکت بود دچار تلاطم شد.
لنج باری حامل تره بار که از مقصد بندر شهید باهنر بندرعباس به مقصد کشورهای حاشیه خلیج فارس در حال حرکت بود 
بر اثر وزش طوفان و مواج بودن دریا در نزدیکی اسکله بهمن قشم دچار تلاطم شد.  بر اثر این حادثه، لنج خود را به نزدیکی 
اسکله بهمن در قشم رسانده و با کمک عوامل مختلف،تیم های امدادی و نیروهای بندرگاهی لنج در حال تخلیه و حفظ تعادل 
است. به دلیل شرایط نامساعد جوی و آبگرفتگی، پس از تلاش های ناموفق برای نجات، در حوضچه اسکله بهمن قشم لنج 

غرق شد. تمامی سرنشینان این شناور سالم هستند، اما محموله لنج به طور کامل از دست رفت.

غرق شدن لنج باری در اسکله بهمن قشم

رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج 
گفت: کرج به عنوان پایلوت طرح مناسب سازی معابر و 
ارائه خدمات ویژه به معلولان در کشور شناخته شده است.
 عمار ایزدیار با تاکید بر اینکه در طرح مناسب سازی معابر، 
تلاش بر فراهم کردن مسیرهای مناسب برای تردد آسان 
معلولان و جانبازان است، اظهار کرد: تمام معابر یا بوستان 
هایی که در کلانشهر کرج احداث می شود به صورت کامل 

برای افراد معلول مناسب سازی می شود.
 رییس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر کرج 
ارائه خدمات  اذعان کرد: افزون بر مناسب سازی معابر، 
دیگر به معلولان مانند اختصاص خودروهای ویژه توسط 

مدیریت شهری کرج در حال پیاده سازی است.
با  نخست یک دستگاه خودرو  گام  در  کرد:  بیان  ایزدیار 
امکانات ویژه برای جابه جایی معلولان و جانبازان آماده 

سازی شده و ۲ دستگاه دیگر نیز در حال تجهیز است.
افزود: هزینه تجهیز هر  عضو شورای اسلامی شهر کرج 
دستگاه خودرو ویژه معلولان افزون بر پنج میلیارد ریال 
است که از محل اعتبارات مدیریت شهری پرداخت می 

شود.
برای  خودرویی  ویژه  خدمات  مرکز  کرد:  خاطرنشان  وی 
معلولان تعریف شده و در صورت درخواست خودرو به آنان 

خدمات رسانی خواهد شد.
ایزدیار ادامه داد: تکریم معلولان و جانبازان )جسمی حرکتی 
و نابینایان( به عنوان یکی از برنامه های کلیدی توسط 

مدیریت شهری کرج دنبال می شود.
وی با بیان اینکه می بایست مناسب سازی معابر در تمام 
ساخت سازو سازها به خصوص اداری و تجاری لحاظ شود، 
گفت: در زمان حاضر مراکز تجاری و اداری کرج الزام به 

مناسب سازی برای معلولان هستند و پایان کار بدون توجه 
به این مقوله داده نمی شود.

 

گوشه وکنار

توسعهجادهایدرقلبالبرز؛

فرصت یا تهدید برای 

محیط زیست کوهستانی؟

رشته کوه های البرز، با مناظر بکر، جنگل های کهن و تنوع زیستی 
ارزشمند، یکی از مهم ترین زیستگاه های طبیعی کشور به شمار 
می آید. اما این طبیعت زیبا، به دلیل پروژه های توسعه ای 
متعدد، به ویژه ساخت جاده های جدید، با چالش های جدی 
مواجه شده است. اگرچه احداث جاده ها می تواند فرصت هایی 
اتصال مناطق  و  رونق گردشگری  نظیر تسهیل حمل ونقل، 
دورافتاده را به همراه داشته باشد، اما پرسش اساسی این است: 
آیا این توسعه در مسیر پایداری حرکت می کند یا تهدیدی برای 

اکوسیستم های آسیب پذیر البرز به حساب می آید؟
یکی از بحث برانگیزترین پروژه ها، احداث مسیرهای جدیدی 
همچون جاده های سیاهکل-دیلمان-قزوین و رحیم آباد-الموت-

قزوین است. این جاده ها از مناطق بکر کوهستانی عبور می کنند 
و با قطع درختان، حفاری کوه ها و تغییر مسیر رودخانه ها، 
خطرات جدی برای اکوسیستم های محلی ایجاد می کنند. آیا 
ارزش دارد برای دسترسی آسان تر، زیستگاه های طبیعی که 

هزاران سال طول کشیده تا شکل بگیرند، قربانی شوند؟
تخریب جنگل ها و از بین رفتن پوشش گیاهی، فقط زیبایی 
بصری منطقه را تحت تأثیر قرار نمی دهد. این تغییرات باعث 
از  و  زیرزمینی  آب  منابع  کاهش  خاک،  فرسایش  افزایش 
بین رفتن زیستگاه حیوانات می شود. در واقع، در جایی که 
می توانستیم با برنامه ریزی درست گردشگری پایدار ایجاد کنیم، 

محیطی تخریب شده و غیرقابل احیا را باقی می گذاریم.
البرز خانه بسیاری از گونه های نادر جانوری و گیاهی است. 
از پلنگ ایرانی گرفته تا گیاهان دارویی خاص این منطقه، 
را  منطقه  این  حساس  زیستی  زنجیره  از  بخشی  کدام  هر 
تشکیل می دهند. ساخت جاده های جدید به معنای قطع این 
زنجیره هاست. برای مثال، حیواناتی که برای یافتن غذا یا جفت 
به مناطق مختلف کوهستانی مهاجرت می کنند، با موانعی نظیر 
جاده های پرتردد روبرو خواهند شد. تصادفات جاده ای، تغییر 
مسیرهای مهاجرتی و حتی انقراض برخی گونه ها، از پیامدهای 

اجتناب ناپذیر این روند است.
بر مزایای اقتصادی آن تأکید  حامیان این پروژه ها معمولاً 
می کنند. اما آیا تاکنون به فرصت های از دست رفته دیگری 
که ممکن است با تخریب طبیعت رخ دهد، فکر کرده اند؟ 
برای مناطقی  از فرصت های طلایی  پایدار، یکی  گردشگری 
همچون البرز است. به جای ساخت جاده هایی که تنها چند 
سال پاسخگوی نیاز خواهند بود، سرمایه گذاری در اکوتوریسم، 
آموزش جوامع محلی و حفاظت از طبیعت، می تواند درآمدی 

ماندگار و اشتغالی پایدار برای ساکنان این مناطق فراهم کند.
شکی  است،  ضروری  کشور  در  زیرساخت ها  توسعه  اینکه 
نیست. اما نباید این توسعه، به قیمت نابودی منابع طبیعی و 
زیستگاه های ارزشمند تمام شود. راهکارهایی نظیر ارزیابی دقیق 
اثرات محیط زیستی پیش از اجرای پروژه ها، استفاده از روش های 
برای عموم مردم،  برنامه ها  با طبیعت و شفاف سازی  سازگار 
می تواند گام هایی مؤثر در کاهش آسیب ها باشد. همچنین، 
حمایت از جایگزین هایی مانند توسعه حمل ونقل ریلی در مناطق 
حساس، استفاده از فناوری های پیشرفته در ساخت جاده ها و 
تمرکز بر پروژه هایی که کمترین تأثیر محیط زیستی را دارند، باید 
در اولویت قرار گیرد. به عنوان مثال، ایجاد پل های هوایی در 
مناطقی که زیستگاه حیوانات است، می تواند جایگزینی مناسب 

برای جاده های سنتی باشد.
القصه؛ البرز، تنها یک منطقه جغرافیایی نیست؛ بلکه بخشی 
از هویت طبیعی ایران است. توسعه بدون توجه به پایداری 
محیط زیست، در بلندمدت به ضرر همه خواهد بود. اگر امروز در 
برابر تخریب طبیعت بی تفاوت باشیم، فردا چیزی برای حفاظت 
باقی نخواهد ماند. بیایید این بار، قبل از برداشتن کلنگ توسعه، 

بیشتر فکر کنیم.

عمارایزدیارخبرداد؛

کرج پایلوت مناسب سازی معابر در کشور 
داستان جلد

علیرضا ناظری
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آیین بزرگداشت »شهدای عدالت« حجج الاسلام والمسلمین رازینی و مقیسه روز گذشته در مدرسه عالی شهید مطهری تهران برگزار شد.

در سومین روز پس از تشییع پیکر مطهر شهیدان حجج السلام والمسلمین علی رازینی و محمد مقیسه دو قاضی برجسته دیوان عالی کشور، مراسم گرامیداشت این شهدای راه عدالت عصر 

امروز چهارشنبه با حضور جمعی از مسوولان قضایی، لشکری و کشوری و اقشار مختلف مردم از سوی رئیس قوه قضائیه و بیت شهدا در مدرسه عالی شهید مطهری واقع در میدان بهارستان 

برگزار شد. آیت الله محمد محمدی گلپایگانی رئیس دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامی، حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه ای رئیس قوه قضاییه و سرلشکر حسین سلامی فرمانده کل 

سپاه در این مراسم حضور داشتند.

مراسم بزرگداشت شهدای عدالت برگزار شد

ترور به عنوان یکی از مخرب ترین مظاهر خشونت، پدیده ای است که 
نه تنها تاریخ بشریت، بلکه تمامی جوامع مدرن را تحت تأثیر قرار 
داده است. این واژه که در لغت به معنای »ترس و وحشت« است، 
در عمل به ابزاری برای ایجاد آشفتگی روانی و اجتماعی در جوامع 
تبدیل شده است. هدف از ترور، چیزی فراتر از حذف فیزیکی افراد 
است؛ این پدیده تلاش می کند تا ساختارهای سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی را از درون تضعیف کند و فضایی مملو از بی اعتمادی، 

وحشت و انفعال به وجود آورد.
تاریخ ایران پر است از نمونه هایی که ترور در آن ها نقشی اساسی 
ایفا کرده است. از دوران مشروطه، که ترور به ابزاری در دست 
نیروهای سیاسی مختلف تبدیل شد، تا دهه های پس از انقلاب 
اسلامی، این پدیده همواره یکی از چالش های اصلی کشور بوده 
است. انقلاب اسلامی در سال ۱۳۵۷، نقطه ای عطف در تاریخ 
معاصر ایران بود که نه تنها بستر تغییرات سیاسی و اجتماعی 
گسترده ای را فراهم کرد، بلکه زمینه ساز کشمکش های سیاسی و 

اقدامات تروریستی گسترده نیز شد.
در سال های نخست پس از انقلاب، گروهک هایی نظیر فرقان، 
منافقین )سازمان مجاهدین خلق(، و سایر جریان های افراطی با 
استفاده از ترور به دنبال برهم زدن ثبات نوپای جمهوری اسلامی 
بودند. آن ها با حذف فیزیکی شخصیت های کلیدی نظام، همچون 
شهید مطهری، شهید بهشتی و بسیاری دیگر، در تلاش بودند تا 
نه تنها مسیر انقلاب را منحرف کنند، بلکه از طریق ایجاد آشفتگی 

روانی و اجتماعی، مشروعیت نظام را زیر سوال ببرند.
ترور به عنوان یک ابزار سیاسی، از دوران باستان تا به امروز مورد 
استفاده قرار گرفته است. از ترورهای فردی در جوامع قبیله ای 
گرفته تا اقدامات سازمان یافته ی گروه های تروریستی مدرن، هدف 

همواره یکسان بوده است: ایجاد وحشت و بهره برداری از آن برای 
پیشبرد اهداف سیاسی. اما این ابزار، اگرچه در کوتاه مدت ممکن 
به ندرت موفق  بلندمدت  باشد، در  اثراتی ملموس داشته  است 
بوده است. تاریخ نشان داده است که خشونت و افراط گرایی نه 
تنها موجب تقویت مواضع سیاسی نمی شود، بلکه به تضعیف 

مشروعیت و انزوای عاملان آن منجر می شود.

ابعاد اجتماعی و روانی تروریسم
روان  بر  آن  تأثیرات عمیق  ترور،  پیامدهای  از مهم ترین  یکی 
و فرهنگ جامعه است. ترور نه تنها امنیت فیزیکی را تهدید 
این  می برد.  بین  از  نیز  را  روانی  امنیت  حس  بلکه  می کند، 
حس ناامنی می تواند به سرعت در تمامی لایه های اجتماعی 
گسترش یابد و به اختلالات جمعی منجر شود. افراد جامعه ای 
که در معرض ترور قرار دارند، ممکن است با مشکلاتی نظیر 
 )PTSD( اضطراب، ترس مداوم و اختلال استرس پس از سانحه
مواجه شوند. از سوی دیگر، ترور به تضعیف اعتماد اجتماعی 
نیز دامن می زند. در جوامعی که ترور رایج است، مردم به طور 
فزاینده ای نسبت به یکدیگر، نهادهای حکومتی و حتی رسانه ها 
بی اعتماد می شوند. این بی اعتمادی، که خود زاییده ی فضای 
وحشت و ابهام است، می تواند به انزوای اجتماعی و کاهش 
انسجام جمعی منجر شود. در چنین شرایطی، جامعه به راحتی 
دچار تفرقه و انفعال می شود و ظرفیت خود را برای مقابله با 

چالش های بزرگ تر از دست می دهد.

پیامدهای اقتصادی
ابعاد اقتصادی ترور به همان اندازه که اجتماعی و روانی است، 
قابل توجه است. هر اقدام تروریستی، علاوه بر تلفات انسانی، 
می کند.  تحمیل  کشورها  اقتصاد  بر  را  سنگینی  هزینه های 

سرمایه گذاری های خارجی به دلیل احساس ناامنی کاهش می یابد، 
گردشگری به شدت آسیب می بیند و هزینه های امنیتی افزایش 
می یابد. در عین حال، ترور می تواند منجر به تخریب زیرساخت ها و 

کاهش تولید ناخالص داخلی شود.
برای کشورهای در حال توسعه، این پیامدها به طور ویژه ای مخرب 
است. کاهش سرمایه گذاری ها و فرار مغزها، دو پدیده ی رایج در 
کشورهایی هستند که ترور در آن ها رواج دارد. افراد تحصیل کرده و 
متخصص، به دلیل ناامنی، کشور را ترک می کنند و این امر باعث 

می شود که روند توسعه با چالش های جدی مواجه شود.
اگرچه ترور ممکن است در کوتاه مدت به ایجاد ترس و آشفتگی 
منجر شود، اما در بلندمدت به ندرت موفق بوده است. دلیل این 
امر ساده است: ایده ها و باورها را نمی توان با خشونت از بین برد. 
تاریخ نشان داده است که هر جا ترور به عنوان ابزاری برای تغییرات 
سیاسی به کار گرفته شده، در نهایت موجب تقویت مقاومت و 

انسجام در میان مخالفان شده است.
نمونه ی بارز این مسئله را می توان در تاریخ معاصر ایران مشاهده 
کرد. گروهک های تروریستی که به دنبال براندازی نظام جمهوری 
اسلامی بودند، نه تنها نتوانستند به اهداف خود برسند، بلکه خود 
نیز به سرعت منزوی و نابود شدند. جامعه ای که در برابر ترور 
ایستادگی می کند، با تقویت انسجام و اتحاد درونی، این ابزار را 

خنثی می کند.
یکی از راه های مؤثر برای مقابله با ترور، تقویت فرهنگ ضدخشونت 
و ترویج ارزش های انسانی است. جامعه ای که در آن اصول اخلاقی، 
احترام به قانون و ارزش های انسانی به درستی نهادینه شده باشد، 
کمتر در معرض تروریسم قرار می گیرد. این مسئله نیازمند یک 
تقویت حس  و  آگاهی بخشی  آموزش،  که  است  رویکرد جامع 

همبستگی اجتماعی را دربر بگیرد.
آموزش به عنوان یکی از ابزارهای کلیدی، می تواند نقش مهمی 

که  جوانانی  کند.  ایفا  افراط گرایی  و  خشونت  از  پیشگیری  در 
آشنا می شوند، کمتر  اصول صلح طلبی  و  انسانی  ارزش های  با 
در معرض جذب گروه های افراطی قرار می گیرند. از سوی دیگر، 
رسانه ها نیز می توانند با ارائه ی روایت های مثبت و پرهیز از ترویج 

خشونت، در ایجاد یک فرهنگ ضدترور مؤثر باشند.

زخمی که باید درمان شود
ترور به عنوان پدیده ای شوم و ویرانگر، همواره تهدیدی برای امنیت، 
عدالت و انسجام اجتماعی بوده است. اما تاریخ نشان داده است 
که این ابزار، نه تنها در دستیابی به اهداف بلندمدت ناکام بوده، 
بلکه به انزوای عاملان آن منجر شده است. برای مقابله با تروریسم، 
لازم است که جامعه به اصول اخلاقی، حاکمیت قانون و ارزش های 
انسانی پایبند باشد. اتحاد و آگاهی عمومی، نقش اساسی در 
کاهش تأثیرات ترور دارد. اکنون، بیش از هر زمان دیگری، نیازمند 
تقویت فرهنگ ضدخشونت و ترویج همبستگی اجتماعی هستیم. 
ترور زخمی است که می توان آن را با آگاهی، مقاومت و اتحاد 

التیام بخشید.

رئیس مرکز ملی هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست 
گفت: اگر همین تعداد خودرو فرسوده در کشور را تا سال ۱۴۱۰ نگه  
داریم، تقریباً باید ۲ میلیون خودرو اسقاط کنیم که در نتیجه آمار 

اسقاط کافی نیست.
احمد طاهری روز گذشته در پنجمین نشست تخصصی همایش 
هفته ملی هوای پاک با عنوان »حمل و نقل و محیط زیست« 
افزود: یکی از ایرادات اسقاط ناوگان فرسوده آن است که عمده 
اسقاط مربوط به خودروی سواری است و موضوع اسقاط در ناوگان 
موتورسیکلت و حمل و نقل عمومی صورت نمی گیرد که نیازمند 

اصلاح آیین نامه از سوی هیات دولت هستیم.
وی اظهارداشت: جلسه امروز درباره حمل و نقل و تأثیر آن بر آلودگی 
هوا بود. با توجه به تأثیر بالای حمل و نقل بر آلودگی هوا، دو 

موضوع اسقاط ناوگان فرسوده و معاینه فنی بررسی شد. با توجه به 
عدم اسقاط ناوگان فرسوده در سالیان گذشته باعث شد آمار ناوگان 
فرسوده در کشور به ۲۴ میلیون برسد که از این آمار ۱۱ میلیون 
متعلق به ناوگان موتورسیکلت است که ۹۰ درصد آن فرسوده و 

مابقی مربوط به سایر ناوگان است.
به  نسبت  اسقاط خودرو  روند  در حال حاضر  اگرچه  افزود:  وی 
سال های گذشته افزایش پیدا کرده؛ اما نسبت به آماری که باید 
در کشور اسقاط صورت بگیرد ناکافی است. در قانون برنامه هفتم 
آمده است که باید سالانه ۵۰۰ هزار اسقاط خودرو صورت بگیرد؛ اما 
با توجه به وضعیت کشور اگر همین تعداد خودرو فرسوده در کشور 
را تا سال ۱۴۱۰ نگه داریم، تقریباً باید ۲ میلیون خودرو اسقاط کنیم 

که در نتیجه آمار اسقاط کافی نیست.
وی ادامه داد: طبق فرآیند جاری اسقاط ناوگان فرسوده، در ماده ۱۰ 
قانون ساماندهی صنعت خودرو، پتانسیل آن ۳۵۰ هزار تا ۴۰۰ هزار 

اسقاط خودرو در سال است که جوابگوی نیاز کشور نیست؛ بنابراین 
باید مصادیق مصرف گواهی اسقاط را افزایش داد و باید از موضوع 
صرفه جویی برای پرداخت تسهیلات در زمینه اسقاط استفاده کرد تا 
بتوانیم آمار اسقاط خودرو را افزایش دهیم.رئیس مرکز ملی هوا و 
تغییر اقلیم گفت: یکی دیگر از موضوعاتی که در جلسه امروز بررسی 
شد حدمجاز مصرف سوخت بود که اخیراً در چارچوب آیین نامه 
ساماندهی صنعت خودرو به هیات دولت ارائه شد که باید پیگیری 
آن با جدیت بیشتری صورت بگیرد. یکی از ایراداتی که در مسیر 
اسقاط ناوگان فرسوده وجود دارد آن است که عمده اسقاط مربوط 
به خودرو سواری است و این موضوع در ناوگان موتورسیکلت و 
حمل و نقل عمومی صورت نمی گیرد که لازم است هئیت دولت 
اصلاحیه ای در آیین نامه انجام دهد. طاهری افزود: موضوع بعدی 
جلسه امروز مربوط به معاینه فنی، فرآیند کار آن، آمار که برای 
معاینه فنی انجام می گیرد و نحوه نظارت بر آن بود که نمایندگان 

فنی، سازمان  معاینه  وزارت کشور، مجموعه سیمفا، مسئولان 
راهداری و پلیس راهور در جلسه حضور داشتند. نتایجی که در 
جلسه مشخص شد این بود، با توجه به پتانسیلی که در کشور وجود 
دارد تقریباً معاینه فنی موتورسیکلت در کشور انجام نمی شود و آمار 
مراجعه به مراکز معاینه فنی نسبت به تعداد موتورسیکلت در کشور 
به شدت ناکافی است. وی تصریح کرد: ضعف مربوط به نظارت 
بر ناوگان حمل و نقل سنگین در محدوده داخل شهرها و نظارت 
بر مراکز معاینه فنی در مسیر کنونی خود بهینه نبوده و باید مورد 
بازنگری قرار بگیرد. همچنین مقرر شد با توجه به آنکه ماده ۸ قانون 
هوای پاک که مربوط به سن فرسودگی و تشدید نظارت بر معاینه 
فنی بود که دیوان عدالت اداری این آیین نامه را ابطال و ملغی 
کرد، موضوع سن فرسودگی در آیین نامه ماده ۱۰ قانون ساماندهی 
صنعت خودرو دیده شد؛ اما تشدید نظارت بر معاینه فنی مغفول 

مانده بود که باید مورد بازنگری و اصلاح قرار بگیرد.

مدیرکل دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی گفت: تاکنون شهرهای مراغه و سهند گواهی اجرای 

شهر سالم را دریافت کردند و ۲۰ شهر نیز داوطلب این طرح شدند.
فرشید رضایی روز گذشته در نشست با خبرنگاران خراسان شمالی 
در دانشگاه علوم پزشکی اسفراین اظهار کرد: شهر سالم در جهان 
شناخته شده است و در حال حاضر ۸۰ شاخص برای این طرح 

شناسایی و شهرستان هایی که این شاخص ها را رعایت کنند به 
سمت سالم شدن پیش می رود.

وی تصریح کرد: مشارکت های مردمی در این طرح نقش مهمی 
دارد و این مشارکت ها از درون خانواده و محله شکل می گیرد.

مدیر کل دفتر آموزش و ارتقای سلامت وزارت بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی با بیان اینکه هوش مصنوعی آموزش را در این 

زمینه متحول کرده است گفت: برنامه های توانمندسازی افراد از 
این طریق به خوبی شکل می گیرند و مسئولیت اجتماعی در کنار 

مشارکت مردم نقش مهمی را ایفا می کند.
وی ادامه داد: شهر سالم قالبی بر همه شهرها است و نشان می 
دهد که وزارت بهداشت بعنوان متولی این طرح همسو با دیگر 

نهادها پیش می رود.

رضایی یادآور شد: نگاه سازمان ها باید به مقوله شهر سالم عوض 
شود و این طرح پدیده ای است که توسط انسان ها خلق می شود 
و نهادها در اجرای آن نقش مهمی دارند. وی اضافه کرد: فرآیند 
شهر سالم از طریق فرماندار اعلام آمادگی می شود و سپس معاون 
بهداشت دانشگاه علوم پزشکی استان یک کارشناس آشنا به این 

موضوع را انتخاب و این طرح را به همراه کمیته ها اجرا می کند.

چه تعداد خودرو جایگزین خودروهای فرسوده می شود؟

»مدیرکل دفتر آموزش وزارت بهداشت«:  ۲۰ شهر داوطلب اجرای شهر سالم شدند

تــرور،بهمثابۀزخمیبرپیکرۀتاریخوجامعه؛

وقتی امنیت جامعه در سایۀ وحشت محو می  شود
مکث

سارا نصرتی

کیمیا عبدالله  پور
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دهة هفتاد ایالات متحدة آمریکا سرشار از تغییر رویة فکری، 
حس عدم امنیت، توهم توطئه )که اغلب درست نیز بود( و 
رسوایی های عمومی بود. ترورهای »جان اف کندی«، »مالکوم 
ایکس« و »مارتین لوترکینگ« در دهة شصت میلادی و نتیجة 
مضحک »کمیسیون  وارن« و رسوایی »واترگیت« که در ابتدای 
دهة هفتاد رسانه ای شد، نقش بسزایی در تغییر ذهنیت افکار 
عمومی نسبت به »دولت« »سازمان سیا« و »اف بی آی« داشت. 
تغییری که رسانه-خبرنگار با ایفای نقش حقیقی خود در واکاوی 
افکار سیاست زدة  این  ایجاد کرد.  کُنه حقیقت  و آشکارسازی 
عمومی، فضا و مضامین مناسبی برای تغییر در سینمای آمریکا 
و هالیوود ایجاد کرد و آثار سیاسی و تاریکی که مملو از توطئه و 
شک و ترور بود، پایشان به پردة نقره ای باز شد؛ کارگردانانی چون 
»سیدنی لومت«، »فرانسیس فورد کاپولا« و »آلن جی پاکولا« نیز 
آثار درخوری را با این مضامین و فضاسازی خلق کردند. پاکولا 
با خلق سه گانة توطئة مشهورش )کِلوت، منظرة موازی و همة 
مردان رئیس جمهور( جای پای خود را به عنوان خالق آثار سیاسی 
سیاه محکم کرد. آثاری که تلویحا اتفاقات آن برهه را بازآفرینی 
کرده و مورد نقد قرار دادند و نتیجه گیری های مورد نظر او را 
نسبت به این اتفاقات نشان دادند؛ تا اینگونه سینما به عنوان 
رسانه ای قدرتمند، نقش بسزایی در آشکارسازی حقیقت را برای 
افکار عمومی ایفا کند. اما دومین فیلم این سه گانه یعنی منظرة 
موازی )پروژة پارالاکس(، نقد صریحی ست بر دستگاه های قانون 
و محل ایجاد شبهه است در اجرای عدالت و بیان حقیقت توسط 
این دستگاه ها؛ به طوری که با بازآفرینی تر ور »جان اف کندی« به 
شکلی دیگر، طعنة صریحی به »کمسیون  وارن« و نتیجة اعلان 

عمومی تحقیقاتشان می زند.

به  واقع  گرا  از  فرم  و  فضاسازی  مداوم  تغییر  با  پاکولا 
بازآفرینی  که  است  آن  به دنبال  بلعکس،  و  اکسپرسیونیستی 
باورپذیری از اتفاقات تاریخی معاصرش تولید کرده و کدهای 
درستی به تماشاگر داده، و ذهن بیننده را متوجه مشترکات این 
صحنه  ها با وقایع تاریخی مورد نظرش کند. در کنار آن نیز با 
استفاده از نماها و فضاسازی  های اکسپرسیونیستی، فضایی 
کافکایی خلق کرده و مستقیما به اجرای عدالت و جست وجوی 
و بازگویی حقیقت توسط دستگاه  های قضایی و مجریان قانون 

طعنه زده و آنان را متهم به دروغ کند.

پاکولا در سکانس درخشان ابتدایی فیلم که کاملا یادآور ترور کِندی  
است، سعی کرده است با استفاده از عناصری که به واقع  گرایی 
فرم روایت کمک می  کند، تأثیر مدنظرش را روی مخاطب گذاشته 
و ذهن بیننده را به سمت آن اتفاق تاریخی ببرد. وی با استفاده 
از دوربینی سوبژکتیو که گویی یکی از حاضرین در صحنه است و 
میزانسنی شلوغ، به واقع  گرایی سکانس کمک کرده است. پس از 
مصاحبۀ خبرنگار با سناتور کارول و حرکت آن ها به سمت آسانسور 
برای رفتن به بالای برج، برای اولین بار »جوزف فرادی«)وارن 
بیتی( را مشاهده می  کنیم که سعی دارد بدون داشتن ژتون به 
بالای برج برود، اما موفق به این کار نمی  شود. اینجا نیز دوربین 
سوبژکتیو سکانس با زاویه  ای »لو انگل« که گویی از دید فرادی 
است بالا رفتن آسانسوری که سناتور در آن است را نشان می  دهد. 
این تأکید بر بالانرفتن فریدی و عدم حضورش هنگام ترور سناتور 
کارول کارکردی مهم در منطق اثر دارد. زیرا توجیه این موضوع که 
چرا پس از ترور سناتور و حذف زنجیره  ای شاهدین ماجرا، به سراغ 
فرادی نیامده  اند، همین عدم حضور است که پاکولا با هوشمندی 

و در یک نما تأکید درستی روی آن می  کند. علاوه بر آن انتخاب 
این زاویه از دید فرادی کمکی به پرداخت شخصیت او نیز می  کند. 
زیرا دون بودن او را نسبت به حاضرین در آسانسور نشان می  دهد. 
در واقع فرادی خبرنگاری کوچک است که اشتیاق بی  حدی برای 
بزرگ شدن دارد و همین خصیصۀ شخصیتی  اش است که موتور 

محرک درام می  شود.
در ادامه با حذف سریع قاتل سناتور کارول و مرگ او، شبیه  سازی 

ترور کِندی کامل می  شود.
اما پس از این سکانس واقع  گرا و بلافاصله پس از آن و در مواجهه 
با کمیتۀ تحقیق، پاکولا به سمت فضایی کافکایی با نماهایی 
اکسپرسیونیستی می  رود. در این نما که بشدت یادآور فضای 
دادگاهی »محاکمۀ« کافکاست، به شکلی کاملا استعاری، فضای 
اطراف میز کمیتۀ تحقیق )که به نوعی معادل کمیسیون وارن 

است( سیاه است و زاویۀ نما کاملا موازی با خط افق نیست.
این سیاهی مشخصا استعار  ه  ای از عدم شفافیت کمیته و فضای 
تاریک پشت پرده است که گویی حقیقت را پنهان می  کند. و 
عدم همراستایی نما با افق نیز طعنه  ای به ترازویی است که نماد 
قانون است و دوربین با زومی که در طول سکانس دارد، درنهایت 
این ترازوی قانون را در مرکز و کانون تصویر نشان می  دهد. و 
بدیهی ست که این نمای مورب اکسپرسیونیستی استعاره از تراز 
نبودن ترازوی قانون است و غش کردنش به یک سمت را تداعی 

می  کند.
در ادامه ورود جوزف فرادی به خط اصلی روایت را شاهد هستیم. 
او درگیر پروندۀ فروشنده  های خرده  پای مواد مخدر محلی است. 
درگیری  اش با پلیس محلی و عدم چاپ مقاله  اش توسط رئیس 
روزنامه و تأکید رئیسش بر ترک مشروبات الکلی، همه و همه 
گواه این موضوع است که او آدمی شکست خورده است. کسی 
که توانایی کارهای بزرگی را در خود می  بیند، اما مجالی نیافته و 
از هر مسیری به بن  بست رسیده است. همین مسئله، و البته 
عدم کمک به لی کارتر خبرنگار و مرگ او، عامل پیش برندۀ فرادی 
در ورود به پروندۀ سناتور کارول و تلاش و از جان گذشتگی او 
در نقش یک خبرنگار، برای یافتن حقیقت ماجرا می  شود. فرادی 
بلاخره پرونده  ای که انتظارش را می  کشید پیدا کرده و تمامی 
تلاشش را برای به سرانجام رسیدنش می  کند. او از همان ابتدا 
متوجه میزان خطر و خاص بودن پرونده شده است. به همین 
دلیل هم هنگام عزیمت برای یافتن آستین تاکر از نام جعلی 
استفاده می  کند. اما با سوءقصد به جانش توسط کلانتر و سپس 
این  البته  و  پارالاکس در خانۀ وی،  از شرکت  یافتن مدارکی 
موضوع که متهم به قتل کلانتر نشده است و برای کلانتر نیز 
پرونده  سازی شده است، متوجه عمق ماجرا و ابعاد گستردۀ پشت 
پردۀ اتفاقات می  شود. به واقع باید گفت که فیلم  نامۀ اثر به خوبی 
زنجیرۀ سببیت  ها را که پیش  برندۀ درام هستند، رعایت کرده است 
و اتفاقات به یکدیگر مرتبط  اند. فیلم  نامه حاوی کدهایی است 
که به درستی چیده شده  اند و با کنار یکدیگر دادنشان می  توان پی 
به ماجرا برد؛ ولی سهل و آسان نبوده و نیاز به دقت و کندوکاو 
دارند. اما چرا پاکولا چنین کاری می  کند؟ بیایید کمی فرم فیلم 
و نوع تدوین و شیوۀ روایت را بررسی کنیم: پاکولا برخلاف شیوۀ 
مرسوم سینمای هالیوود از »تدوین تداومی« استفاده نمی  کند و 
روایت در هر سکانس به گونه  ای نیست که نماها طوری پشت 
هم قرار گیرند که بیننده تمرکزیافتگی داشته باشد و غرق در قصه 
شود. بلعکس او به روشی که »آکیرو کوروساوا« استاد آن بود 
از شیوۀ »تدوین میدان معکوس« استفاده می  کند؛ بدین صورت 
که نماهایی که به لحاظ بصری جدای از یکدیگرند، به هم برش 
می  خورند )مثلا یک نمای نزدیک به یک نمای متوسط یا دور(. 
این شیوه باعث تمرکززدایی بیننده از عناصر داستانی و عدم 

غرق شدن در قصه شده و او را متوجه عناصر سینمایی می  کند. 
زیرا هدف فیلم  ساز صرفا سرگرمی و روایت یک داستان گنگستری 
نیست و طعنه زدن به نتایج کمیسیون وارن و البته زیرسؤال بردن 
و  پردۀ قدرت  و عیان کردن عناصر پشت  قانون و مجریانش، 
سیاست نیز حائز اهمیت است. علاوه بر استفاده از تدوین میدان 
معکوس در هر سکانس، در قطع و شروع سکانس بعدی نیز 
تدوین فیلم به دنبال تمرکززدایی است. بطوری که گویی چندین 
نمای ابتدایی سکانس حذف شده و ما یکسره از جایی وارد 
سکانس می  شویم که موتور درام روشن شده و اتفاقی در شرف 
وقوع است، و خبری از شیوۀ تصاعدی اتفاقات دراماتیزه شده 
حین پیشروی در سکانس نیست. این نوع مینی مال روایت نیز در 
راستای همان تمرکززدایی و نیل به هدف محتوایی فیلم  ساز است 
که با انتخاب فرمی درست ممکن شده است. اینجاست که باید 
گفت »سینما« نقش رسانه  ای که به دنبال آشکارسازی حقیقت 

بوده و بندۀ نظام سرمایه و بورژوازی نیست را ایفا می  کند.
همانگونه که شخصیت اصلی داستان یعنی فرادی نیز چنین 

عمل می  کند.
او با آنکه چندین مرتبه به جانش سوءقصد می  شود و با علم به 
قدرت پشت پردۀ شرکت پارالاکس، که ترور افراد آزاد از هر حزبی 
چون سناتور کارول را در پیش می  گیرند و به آیندۀ سیاسی کشور 
جهت می  دهند، دست از حرکت برای افشای حقیقت بر نمی  دارد و 
نقش خبرنگار را بازتعریف می  کند. او در این راستا حتی هویتش 
را نیز بمانند »دیوید لاک«)حرفۀ خبرنگار- اثر سترگ آنتونیونی( 
نابود می  کند، اما نه برای فرار از خود و آنچه که اجتماع به هویت 
فردی  اش الصاق کرده است، بلکه برای رسیدن به کُنه حقیقت و 

آشکارسازی آن برای اذهان عمومی.
فرادی از همان ابتدای ورودش به پارالاکس با ابعاد تاریک 
دستگاه  آن  در  می  شود.  روبه رو  قدرت  ارکان  پردۀ  پشت 

تعاریف  ابتدا  که  هستیم  آن  شاهد  آرشیوی(  تصاویر  )آن 
جمهوری  خواهانه و تعریف شده در نظام سرمایه از فردیت؛ 
خانواده؛ میهن؛ لذت و خوشی و البته دشمن می  شود. سپس 
حتی آن  ها نیز دچار اختلاط شده و همه چیز در هم می  آمیزد، 
تا مشخص شود سیستم شرکت به تروریست  هایی نیاز دارد 
که فاقد هویت و خانواده و میهن اند. حتی آن شخصی هم 
که از طرف پارالاکس برای جذب فرادی می  آید و اصطلاحا 
بالادستی اوست نیز تلویحا در سخنانش آنارشی را به فرادی 
القا می  کند. آنارشی  ای که نه در خدمت آزادی بشر و فرار از 
یوغ سیستم، بلکه کاملا در خدمت ارکان قدرت و سیستم 

سرمایه است و سایه  ای بیش نیست.
و در پایان باید اشاره کرد به سکانس انتهایی فیلم که به واقع 
شاهکار است. ترور سناتور هاموند. انتخاب بی  نظیر لوکیشن 
اجتماعات وسیعی که  است. سالن  آن  قوت  نقطۀ  سکانس 
فضایی کاملا واقع  گرا دارد و فضای سقف کاذب آن که با توجه 
به معماری  اش و استفاده  ی فوق  العاده از سایه  ها فضایی تاریک 
و اکسپرسیونیستی را خلق کرده است. جایی که عدالت ذبح 
می  شود و با برنامه  ای از پیش تعیین شده سناتور به قتل رسیده و 
فرادی به عنوان قاتل معرفی می  شود. تلاش مذبوحانۀ او نیز برای 
فرار که به شکلی استعاری به سمت نور و روشنایی است نتیجه  ای 
نداشته و او یک تنه از پس ارکان پشت پردۀ قدرت بر نمی  آید. 
اینکه پاکولا فیلم را به دام فانتزی نمی  اندازد و قهرمانش را نجات 
نمی  دهد نیز تأثیرگذاری اثر را دو چندان می  کند. زیرا قهرمان فیلم 
نه در آرتیست بودن و گنگستربودن، بلکه در تلاشش برای فهم 
حقیقت و رسالت خبرنگاری  اش ساخته می  شود. و تروری که باز 
هم یادآور ترور کِندی است و فیلم به شکلی دایره  وار انتهایش 
یادآور ابتدایش است و مجددا کمیتۀ تحقیق و نتایج دروغینی 

که ارائه می  دهند!

نگاهیبهتلاشهایدهههفتادیهالیووددرترســیمژورنالیسمدرسینما؛

تا پایِ جان، برای حقیقت!
دست  به  نقد
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هجدهمین دوره آموزش داستان آل جلال از روز گذشته )سوم بهمن ۱۴۰۳( همزمان با آیین پایانی هفدهمین دوره جایزه ادبی جلال آل احمد در تهران آغاز به کار کرد. در این دوره قاسمعلی 
فراست، محمدرضا گودرزی و محمداسماعیل حاجی علیان به تدریس می پردازند. دوره آل جلال ویژه علاقه مندان به داستان نویسی است و هر سال از سوی خانه کتاب و ادبیات ایران برگزار 
می شود. در طرح آموزشی اقلیم قلم که در سال جاری برگزار شد، شرکت کنندگان در کارگاه داستان نویسی از ۲۰ استان کشور حضور داشتند. این دوره در دو منطقه جغرافیایی مرکز و جنوب 

کشور برگزار شد و حدود ۶۰ نفر از منتخبان آن به دوره آل جلال دعوت شده اند.

»آل جلال« به ایستگاه هجدهم رسید

فرهنگ

علیرضا تولائی
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۲۰ ژانویه، روزی مهم در تاریخ آمریکا بود؛ روزی که ریاست جمهوری 
دونالد ترامپ، فردی پرحاشیه، آغاز شد. اما این بار ترامپ تنها با 
شعارهای سیاسی جنجال برانگیز شناخته نشد، بلکه به عنوان یک 

-توکن فروش- پا به عرصه ای جدید گذاشت.
طراحی  به جای  متحده،  ایالات  سابق  رئیس جمهور  کنید  تصور 
سیاست هایی که بتواند مشکلات داخلی و بین المللی را کاهش دهد، 
دست به راه اندازی یک رمزارز شخصی می زند. توکنی که نه هدف 
مشخصی دارد، نه مسیر راهی برای آینده. نکته عجیب تر اینکه تنها چند 

روز بعد، توکنی دیگر با نام همسر او نیز وارد بازار شد.

کلاهبرداری قانونی؟
ورود افراد برجسته به دنیای رمزارزها، اگر با برنامه ریزی و شفافیت همراه 
باشد، می تواند فرصتی مثبت برای این بازار نوظهور باشد. اما چنین 
اقداماتی، آن هم با این سطح از بی برنامگی و تنها برای جلب توجه یا 
سودآوری شخصی، جز »کلاهبرداری قانونی و رسمی« چه نام دیگری 

می توان بر آن گذاشت؟
فعالان اقتصادی از مدت ها پیش هشدار داده اند که بازار رمزارزها 
به دلیل ماهیت غیرمتمرکز و عدم نظارت دولتی، بستری مناسب 
برای سودجویی های بی قاعده است. این اقدامات از سوی ترامپ، این 
حقیقت را برجسته تر می کند. به قول مهدی رجبی، فعال اقتصادی: »در 
حالت عادی، به زور و ارفاق به کریپتو گفته می شود بازار، اما با رفتارهای 
اخیر، مشخص می شود که ما رسماً با یک نابازار طرفیم. اگر می خواهیم 
با این وضعیت کنار بیاییم، حرفی نیست؛ اما اگر قرار است این بازار رشد 

کند، حمایت از این دست اقدامات ترامپ و دوستان نه عرف است، نه 
اخلاقی، و سکوت در برابر آن جایز نیست«.

تصور کنید گروهی از متخصصان اقتصاد، روزها و شب ها در تلاشند 
تا با تحلیل داده های پیچیده ای مثل نرخ تورم، بهره، بیکاری و سایر 
شاخص های کلیدی، وضعیت بازارهای مالی را پیش بینی کنند و به 
سود منطقی برسند. در مقابل، یک توکن مانند »توکن ترامپ« صرفاً با 

اعلام یک خبر یا توییت، نظم بازار را بر هم می زند.
افرادی که هیچ درکی از اصول اقتصاد و مدیریت ریسک ندارند، 
با خرید چنین توکنی ممکن است یک شبه ثروتمند شوند یا کل 
سرمایه شان را از دست بدهند. این پدیده، سوالات مهمی را مطرح 

می کند:
1. آیا رئیس جمهور سابق آمریکا باید از نفوذ و اعتبار خود برای چنین 

اقداماتی استفاده کند؟
2. چگونه این اقدامات می توانند به ایجاد بحران در بازارهای مالی و 

رمزارزی دامن بزنند؟
مقررات  رمزارزها،  از  سوءاستفاده  از  جلوگیری  برای  باید  آیا   .3

سخت گیرانه تری وضع شود؟

آسیب به اعتبار رمزارزها
اقدام ترامپ در معرفی توکن شخصی خود، بدون هدف گذاری و 
نقشه راه، نه تنها به اعتبار خودش بلکه به کل بازار رمزارزها آسیب زده 
است. دنیای کریپتو از همان ابتدا با چالش هایی مثل کلاهبرداری، 
نوسانات شدید، و عدم شفافیت روبرو بود. حال، ورود افرادی با نفوذ 
سیاسی بالا که صرفاً به دنبال منافع شخصی هستند، این بی اعتمادی 

را عمیق تر می کند.

چنین اقداماتی باعث می شود بسیاری از سرمایه گذاران تازه کار، که 
اغلب بدون آگاهی کافی وارد این بازار می شوند، دچار زیان های شدید 
شوند. این مسئله پیامدهای اجتماعی بزرگی دارد، چرا که بسیاری از 

این افراد سرمایه های زندگی شان را در این بازار قرار داده اند.

اقتصاد کریپتو یا میدان جنگ نفوذ؟
یکی از ویژگی های مهم رمزارزها، ماهیت غیرمتمرکز آن هاست. این 
ویژگی در نگاه اول یک مزیت محسوب می شود، اما در عمل، می تواند 
به نقطه ضعف بزرگی تبدیل شود. چرا که هیچ نهادی نمی تواند از وقوع 
رفتارهای غیرمسئولانه یا مخرب جلوگیری کند. ترامپ و دوستانش 
دقیقاً از همین خلأ استفاده کرده اند تا با ایجاد یک فضای نمایشی، 

سرمایه گذاران بی اطلاع را جذب کنند.
با وجود تمام پتانسیل های مثبت رمزارزها، این اقدامات باعث می شوند 
که این بازار بیش از پیش شبیه یک »کازینو« به نظر برسد تا یک فرصت 

اقتصادی پایدار.

تلنگری برای اقتصاد جهانی
ماجرای توکن ترامپ تنها یک نمونه از سوءاستفاده های اقتصادی در 
دنیای امروز است. این ماجرا نشان می دهد که اقتصاد، به ویژه در حوزه 
رمزارزها، چقدر آسیب پذیر است و چطور می توان آن را به راحتی به ابزار 

سوءاستفاده تبدیل کرد.
این اتفاقات، زنگ خطری برای سیاست گذاران و فعالان اقتصادی 
است تا به سرعت به دنبال راهکارهایی برای نظارت و تنظیم این بازار 
باشند. اگر بازار رمزارزها بخواهد به یک عرصه معتبر و پایدار تبدیل 
شود، باید از اقدامات نمایشی، رفتارهای غیرمسئولانه، و ورود افرادی 
که تنها به دنبال منافع شخصی هستند، جلوگیری کند. ماجرای ترامپ 
و توکن هایش یک درس مهم برای همه ما دارد: اقتصاد مدرن نیازمند 
مسئولیت پذیری، شفافیت، و مقررات هوشمندانه است. اگر چنین 
اتفاقاتی ادامه یابد، اعتماد عمومی نسبت به کل سیستم اقتصادی 
خدشه دار خواهد شد. شاید وقت آن رسیده که به جای تشویق این 

رفتارهای نمایشی، به دنبال ایجاد یک نظم جهانی هوشمندتر باشیم.

اقتصاد

اقتصاد

امیر بیات

۲ واحد صنعتی کشاورزی شامگاه گذشته با حضور وزیر جهاد کشاورزی در شهرک صنعتی شماره ۲ اهواز به بهره برداری رسید.

غلامرضا نوری قزلجه وزیر جهاد کشاورزی شامگاه گذشته همزمان با سفر دکتر پزشکیان رئیس جمهور به خوزستان واحد صنعتی تولید عسل شهد کندو و فرآوری و بسته بندی خرما 

را در شهرک صنعتی شماره ۲ اهواز بهره برداری کرد. شرکت نگین شهد کندو)زنجیره تولید عسل-پادنا( یکی از طرح هایی است که با اشتغالزایی ۱۵ نفر به صورت مستقیم و در مساحتی 

حدود سه هزار و ۴۰۰ متر مربع توسط وزیر جهاد کشاورزی به بهره برداری رسید. تکمیل زنجیره عسل در سطح استان خوزستان، افزایش میزان تولید عسل در راستای نیازهای استان و 

اصلاح موازنه منفی مصرف و همچنین تولید و اشتغال پایدار از مهم ترین اهداف افتتاح این طرح است.

۲ واحد صنعتی با حضور وزیر جهاد کشاورزی در اهواز بهره برداری شد

وقتیترامــپ،بازارکریپتورابهکازینوتبدیلمیکند؛

کلاهبرداری شیک و مدرن!
داستان جلد

وقتی از مسکن به عنوان پیشران اقتصاد صحبت می کنند یعنی 
این صنعت را کِشنده بخش هایی دیگر از اقتصاد می دانند؛ زیرا 
برای ساخت مسکن، به تولیدات بیش از ۱۰۰ رشته صنعتی نیاز 
است و با ساخت ۴ میلیون مسکن می تواند بیش از ۹ میلیون 

شغل ایجاد کرد.
مهم  ترین مزیت این پیشران همان اجرای اصل اقتصاد مقاومتی 
یعنی خودکفایی و خوداتکایی بیان می شود زیرا تقریبا همه چرخه 
و زنجیره آن در داخل کشور قابل تامین است. زمین، انواع مصالح 
ساختمانی، تاسیسات و نیروی کار از جمله جامعه مهندسی و 
تکنسین ها و کارگران ساختمانی از نیازهای اصلی برای ساخت 
مسکن هستند که برای تامین آن ها وابستگی به خارج از کشور 
نداریم. بنابراین مسکن به عنوان بازیگری مهم در اقتصاد و تورم 
و همچنین سبد خانوار و معیشت مردم می تواند نرخ رشد اقتصاد 

را هم بالا بکشد.
آمارها چه می گویند؟

اما پرسش این است که چرا پیشران اقتصاد با چنین مزیت هایی 
به ناترازی رسیده و خود به یکی از مشکلات اقتصاد ایران تبدیل 

شده است؟

امروزه با کمبود ۷ میلیون مسکن در کشور روبه رو هستیم و 
تعداد پروانه های ساختمانی صادر شده به کمترین میزان رسیده 
به گونه ای که طبق گزارش های مرکز آمار نتایج طرح »گردآوری 
اطلاعات پروانه های ساختمانی صادر شده توسط شهرداری های 
کشور« در فصل زمستان سال ۱۴۰۲ نشان می دهد، در تهران به 
عنوان رهبر مسکن در کشور، در زمستان سال ۱۴۰۲، تعداد ۶ هزار 
و ۶۰۶ واحد مسکونی در پروانه های صادرشده که نسبت به فصل 
گذشته یعنی تابستان همین سال ۵۴.۷ درصد و نسبت به زمستان 

۱۴۰۱، ۵۰.۷ درصد کاهش داشته است.
همچنین مجموع مساحت زیربنا در پروانه های احداث ساختمان 
صادرشده از سوی شهرداری تهران در زمستان ۱۴۰۲ بیش از یک 
هزار و ۴۴۳ هزار مترمربع بوده که نسبت به فصل تابستان در 
همین سال، ۴۴.۲ درصد و نسبت به زمستان ۱۴۰۱، ۳۸.۹ درصد 
کاهش داشته است. بنابراین تولید پیشران اقتصاد به حداقل خود 
در سال های گذشته رسیده و وقتی پیشران در رکود باشد نمی تواند 

آن ۱۰۰ رشته صنعتی را هم یدک بکشد.
به همان پرسش نخست برمی گردیم که چرا صنعت مسکن و 
ساختمان با وجود دارا بودن ویژگی های اقتصاد مقاومتی و خودکفا 
بودن در تامین مصالح ساختمانی، زمین و نیروی کار، با ناترازی 

مواجه شده است؟
پاسخ روشن است؛ مسکن هم تافته جدا بافته از تحریم ها نبوده و 
این بخش نیز تحت تاثیر تحریم ها نتوانسته انتظارها را برآورده کند.
وقتی برخی ضدتحریم بودن مسکن را مطرح می کنند، مولفه مهم 
در این بخش اقتصاد را که همان تامین مالی است، فراموش 
می کنند. درست است که برای ساخت مسکن نیازی به واردات 
مصالح ساختمانی و زمین نیست اما موضوع مهم در ساخت 
مسکن، تامین مالی است و از اساس یکی از دلایل مهم ایده 

ساخت مسکن با شرکت های خارجی همین بحث تامین منابع 
مالی از سوی آن ها بود.

واقعیت غیرقابل انکار اینکه، تا زمانی که کشورمان تحت تاثیر 
تحریم های ضالمانه قرار گرفته باشد و اقتصاد کشور پایدار و قابل 
پیش بینی نیست و همچنین در شرایط کاهش حداکثر قدرت 
خرید مسکن که به امروز به بیش از ۷۰ سال رسیده، سرمایه گذاری 
در این بخش در حالت حداقلی باقی می ماند و امروز شاهدیم که 
حتی در پروژه نهضت ملی مسکن که هزینه زمین از آن حذف شده، 

همچنان مشکل تامین مالی پابرجاست.
اما اثر دیگری که تحریم بر صنعت ساختمان وارد کرده را می توان 
در بخش فنی دید. اگر ساخت وساز و مسکن را محصول صنعتی 
بدانیم، تحریم می تواند از طریق برخی نهاده های مرتبط با ساختمان، 
این صنعت را تحت تاثیر قرار دهد. در حالی که امروز صنعتی سازی 
حاکم بر این رشته فعالیت است اما در کشورمان به دلیل عدم 
انتقال فناوری و تجهیزات روز این صنعت، همچنان مسکن با 
روش های سنتی ساخته می شود؛ حال آنکه در کشور تورم خیز، 
سنتی سازی مدت زمان ساخت را طولانی می کند و افزایش زمان، 

هزینه های پروژه را نیز افزایش می دهد.
می دانیم که ساخت وساز در ایران با استانداردهای روز دنیا فاصله 
دارد و همین ساخت غیراستاندارد، باعث افزایش پِرت انرژی از 
ساختمان ها یا پایین بودن عمر ساختمان در ایران شده است. 
البته در بحث سنتی سازی موضوع مقاوم سازی نیز مطرح است 
و کارشناسان این حوزه بر این باورند که با صنعتی سازی می توان 
ساختمان های مقاوم تر را با هزینه تمام شده کمتر عرضه کرد. از این 
رو در بیش از سه سال گذشته در حال مذاکره با شرکت های خارجی 
بودیم که بتوانیم از فناوری های روز آن ها برای صنعتی سازی 

استفاده کنیم.

موضوع مهم دیگری که نشان می دهد ضد تحریم بودن صنعت 
ساختمان مسکن یک تحلیل سطحی بوده، این است که بحث 
مهم صادرات خدمات فنی و مهندسی در نظر گرفته نشده و 

آسیب های این کسب وکار ارزآور از تحریم ها دیده نشده است.
از دست دادن بازار خدمات فنی و مهندسی

بخشی از موضوع صادرات خدمات فنی و مهندسی، مسکن سازی 
در کشورهایی است که شرکت های ایرانی توانسته بودند در دهه ۹۰ 
بازارهای مهمی از جمله عراق را تصاحب کنند اما تحریم ها حتی 
مانع از کار در کشوری مانند عراق شد. طبق سخنان رئیس کانون 
انبوه سازان، این بخش از تحریم ها لطمه زیادی دیده، هم از نظر 
انتقال پول و هم از لحاظ ضمانت نامه ها با مشکلاتی مواجه ایم و 

عراق ضمانت نامه ایران را نمی پذیرد.
بنابراین با وجود این شرایط، صرف خودکفایی در مصالح ساختمانی 
صنعت  این  گفت  نمی توان  متخصص،  کار  نیروی  داشتن  و 
از تحریم ها در امان است؛ البته هر یک از عوامل گفته شده در 
این صنعت بسیار مهم و تعیین کننده اند اما صنعت ساختمان 
نیز متاثر از اقتصاد کلان کشور، تحت تاثیر تحریم ها قرار دارد و 
نمی توان اثر مستقیم و غیرمستقیم تحریم ها بر این صنعت را 
مانند عدم نقدینگی و گردش مالی، عدم بهره مندی از فناوری روز 
دنیا و صنعتی سازی و موانع بلند بر سر صادرات خدمات فنی و 

مهندسی نادیده گرفت.
به دلیل همین مشکلات است که امروز ۳۰ درصد جمعیت کشور 
و ۵۱ درصد جمعیت تهران مستاجرند و حدود ۲۰ میلیون نفر بد 
مسکن و ۲ میلیون و ۶۳۶ هزار بنای ناپایدار در کشور داریم که 
از این میزان نزدیک به یک میلیون و ۴۶۶ هزار بنا در بافت های 
فرسوده قرار دارد؛ بخش ناخوشایند این آمار اینکه، جان ۱۰ میلیون 

نفر ساکن این بافت ها در خطر است.

»دنیای هوادار« بررسی می  کند؛ تحریم چه بر سر »پیشران اقتصاد« آورده است؟
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اوستون ارونوف که در بازی با ذوب آهن دچار آسیب دیدگی شد، ۶ هفته آینده از میادین دور خواهد بود تا با پشت سر گذاشتن 
اقدامات پزشکی و تمرینات اختصاصی آماده بازگشت به جمع سرخ پوشان شود. به گفته دکتر فرید زرینه، رئیس کمیته پزشکی 
این باشگاه، پس از مشاهده ام آرآی صورت گرفته و اخذ گزارش تصویربرداری، تشخیص ابتدایی تیم پزشکی مبنی بر آسیب نسبتا 
شدید در ناحیه همسترینگ تایید شد. با توجه به پروتکل های پزشکی، ۶ هفته طول درمان برای این بازیکن در نظر گرفته شده 
است. همچنین باشگاه پرسپولیس در ارتباط با آخرین وضعیت وحید امیری اعلام کرد که رباط داخلی این بازیکن که پیش از این 
آسیب دیده بود، بهبود یافته و دردی که وی در یکی از تمرینات پیش از بازی با ذوب اهن احساس کرده بود، عارضه دیگری است.

ارونوف ۶ هفته خانه نشین شد!

ورزشی

سرمربی تیم فوتبال نساجی در ادامه رفتارهای عجیب خود، این 
بار و بعد از پایان بازی برابر مقابل فولاد، به سرمربی و مربی حریف 

تاخت!
ساکت الهامی مربی عجیبی است؛ از نظر فنی فوق العاده و به 
لحاظ اخلاقی در سطحی پایین. او در سال های اخیر نتایج مطلوبی 
کسب کرده اما این عملکرد خوب زیر سایه خصوصیات رفتاری اش 

پنهان مانده و آنقدر که انتظار می رفت، پر رنگ نشده است.
الهامی با تراکتور به قهرمانی در جام حذفی رسید و همین عنوان 
را یکی ۲ سال بعد با نساجی به دست آورد. اینکه چرا بعد از این 
موفقیت ها، مسئولان وقت ۲ باشگاه تراکتور و نساجی برای ادامه 
همکاری با او راغب نبودند، پرسشی است که شاید بتوان در پایان 

این گزارش به پاسخ آن رسید.
آقا ساکتِ نساجی چی ها را سال هاست نه به خاطر عملکرد قابل 
دفاعش در لیگ، بلکه به دلیل رفتارهای عجیبی که در طول بازی 
و بعد از پایان آن به نمایش می گذارد، می شناسیم. او سال ها قبل 
و در رختکن نساجی، حرکتی عجیب را با صابر حردانی انجام داد 
که بسیار به آن پرداخته شد. رفتاری به دور از شئونات اخلاقی، 

به خصوص برای یک مربی.
از سال ها قبل به یاد داریم که ورزشکاران قبل از موفقیت در 
ورزش، ابتدا رفتار و منش مناسبی داشتند و بعد به فکر کسب 
جام و افتخار بودند. مرحوم عباس اکرامی، باشگاه شاهین را بر 
پایه موفقیت در تمام بخش ها تأسیس کرد. شعار شاهین این 
بود: »اول اخلاق، دوم درس، سوم ورزش.« اکرامی به حدی به 
تحصیلات اهمیت می داد که شرط عضویت در باشگاه شاهین را 

ورود به دانشگاه و ادامه تحصیل قرار داده بود.
همایون بهزادی، از شاگردان اکرامی در شاهین نقل می کند: »اولین 
باری که به تمرینات شاهین رفتم، به خاطر حضور در مدرسه دیر 
رسیدم. فردای آن روز زودتر از مدرسه آمدم، اکرامی در مواجهه با من 
سیلی محکمی به گوشم نواخت و فریاد زد چه کسی به تو گفت 

مدرسه ات را رها کنی؟« خدمات اکرامی به فوتبال آنقدر فراوان بود 
که در شهریور ۱۳۸۰ به عنوان »استاد ارزشمند فوتبال که عمر خود را 
در راه پرورش و تربیت نیروهای جوان و با اخلاق سپری نموده است« 
مورد تقدیر کمیته ملی المپیک ایران قرار گرفت. شاگردانی که 
اکرامی به فوتبال ایران تحویل داد نیز مسیر او را پیمودند. نام های 
ماندگاری نظیر پرویز دهداری که هنوز هم از او به عنوان »مربی 
اخلاق« یاد می شود. از دیرباز، وظیفه مربی شبیه به یک معلم بود. 
کسی که با رفتار خود بتواند نه تنها مربی فوتبال، بلکه معلم اخلاق 
هم باشد. این روزها اما مربیانی نظیر الهامی در فوتبال ایران فعالیت 
می کنند که شاید به لحاظ فنی در رتبه بالایی باشند اما مدام از 
دایره اخلاق خارج می شوند و رفتارهایی انجام می دهند که نه به 
مذاق فوتبال دوستان خوش می آید و نه آن هایی که گذرا مسابقات 
را تماشا می کنند. این اولین بار نیست که الهامی چنین رفتارهایی 
به نمایش می گذارد و قطعاً آخرین مرتبه هم نخواهد بود. او بعد 
از همان ماجرای معروف با حردانی، یک درگیری عجیب با مهرداد 
رضایی - بازیکن مس رفسنجان - را نیز تجربه کرد. همین اواخر 
نیم فصل اول لیگ بیست و چهارم نیز با مهدی رحمتی درگیر شد و 

به پدر سرمربی وقتِ هوادار و دروازه بان اسبق تیم ملی ایران توهین 
کرد! حالا هم که نوبت به یحیی گل محمدی و حمید مطهری، 
سرمربی و مربی فولاد رسید. صحبت های الهامی بعد از پایان دیدار 
فولاد و نساجی، به قدری تکان دهنده و وقیح بود که تنِ بزرگانی 
نظیر مرحوم دهداری و اکرامی را در گور لرزاند. فقط کافی است 
مربیانی اینچنین هنجارشکن، به پایان بازی بارسلونا و بنفیکا در 
لیگ قهرمانان اروپا نگاهی بیندازند و درس بگیرند. بنفیکا در دقایق 
پایانی، تساوی را با شکست عوض کرد. البته داور از یک موقعیت 
مشکوک به پنالتی نیز برای پرتغالی ها گذر کرد و در ضدحمله ای 
سریع، بارسلونا به گل برتری رسید. رفتار سرمربی بنفیکا یک فیلم 
آموزشی بود. او به سمت هانسی فیلیک رفت و پیروزی بارسلونا را 
به همتای خود تبریک گفت. مدیران نساجی باید این ویدئوی کوتاه 
را تهیه کنند و آن را برای ساکت الهامی بفرستند تا شاید آموزش 
مناسبی برای او باشد. مربی ۵۳ ساله ای که در مصاحبه ای مدعی 
شد تمام بازی های خارجی را دنبال می کند اما به نظر اینطور نیست 
که اگر بود، او رفتار مربیان را نیز سرلوحه کار خود قرار می داد و فقط 

به نکات فنی اکتفا نمی کرد.

 

دیالوگ

»استاندارچهارمحالوبختیاری«:

توسعه ورزش توان یابان 

و جانبازان یک مسئولیت 

اجتماعی است

استاندار چهارمحال و بختیاری گفت: توسعه ورزش توان یابان 
و جانبازان نه تنها یک مسئولیت اجتماعی بلکه یک وظیفه 
انسانی است تا از این طریق زمینه بهبود کیفیت زندگی این 

قشر فراهم شود.
جعفر مردانی روز گذشته در دیدار رئیس فدراسیون ورزش 
جانبازان و توان یابان با وی با اشاره به اینکه ایجاد و توسعه 
زیرساخت های مناسب برای ورزش توان یابان و جانبازان از یکی 
برنامه های مهم در استان است افزود: در سال های گذشته نیز 

به توسعه این زیرساخت ها توجه شده است.
به گفته وی، به دلیل صنعتی نبودن استان هم اکنون حمایت 
کارخانه ها و بخش صنعت از ورزش ضعیف است و از این 

زمینه کمی عقب هستیم.
استاندار چهارمحال و بختیاری افزود: با توجه به اینکه این 
استان دارای ۲۵ هزار معلول است، بر این اساس توجه به این 
قشر و همچنین ورزش این توان یابان و جانبازان نیازمند توجه 

همه فدراسیون است.
مردانی گفت: برای رفع مشکلات جامعه توان یاب و جانباز ۲۲ 
دستگاه اجرایی وظایفی را برعهده دارند که باید گام های مثبتی 
برای تقویت و ترویج این فرهنگ برای توان یابان و جانبازان 

برداشته شود.
وی با اشاره به انسجام و هم افزایی که میان دستگاه های 
اجرایی در استان وجود دارد گفت: چهارمحال و بختیاری در 
رشته ورزش جانبازان و توان یابان دارای استعدادهای درخشانی 
است که با توجه به توانمندی هایی که در ورزشکاران وجود دارد 

باید کمک کنیم تا شرمنده آن ها نباشیم.
استاندار چهارمحال و بختیاری با اشاره به ضرورت فرهنگسازی 
و ارتقای مشارکت اجتماعی توان یابان در ورزش گفت: همه 
شهرداری ها  فرمانداری ها،  استانداری،  جمله  از  مجموعه ها 
و سایر دستگاه ها باید برای مناسب سازی پارک ها و فضای 

ورزشی تلاش کنند.
مردانی با اشاره به بحث ناترازی انرژی در حوزه گاز و برق 
افزود: در این زمینه از ۱۶ استخر استان، تنها استخر مخصوص 

جانبازان و توان یابان تعطیل نشد.
گفت:  نیز  توان یابان  و  جانبازان  ورزش  فدراسیون  رئیس 

زیرساخت های ورزش جانبازان و توان یابان توسعه یابد.
جلیل کوهپایه زاده افزود: توسعه زیرساخت های ورزشی خاص 
این قشر، احداث سالن ورزشی خاص توان یابان و جانبازان و 
همچنین مناسب سازی فضاهای ورزشی موجود برای استفاده 
این قشر یک ضرورت است تا توانایی ورزشکاران پرورش داده 

شود.
به گفته وی، حمایت مسئولان در سطح ملی و استانی از 
ورزش جانبازان و توان یابان زمینه توسعه ورزش این فشر، 
استعدادیابی و ارتباط مؤثر با نهادهای ۲۲ گانه را فراهم می کند.

وی با اشاره به اهمیت اجرای قانون شورای انقلاب فرهنگی 
مصوب سال ۱۳۹۶ در سطح کشور گفت: این قانون به منظور 
حمایت از ورزش جانبازان و توان یابان به تصویب رسید و 
انتظار است که با همکاری ائمه جمعه و مسئولان استانی 
و ملی اجرای این قانون در دستور کار شورای ورزش استان ها 

قرار گیرد.
کوهپایه زاده افزود: هم اکنون ورزش جانبازان و توان یابان در 
هشت رشته پاراالُمپیکی و هشت رشته غیرپاراالمپیکی فعالیت 
دارد و امسال برای نخستین بار در رشته فوتبال هفت نفره 
فلج مغزی، ورزشکاران ایران توانستند مقام قهرمانی را کسب 
کنند. به گفته وی، برای توسعه ورزش جانبازان و توان یابان 
با بهزیستی، آموزش و پرورش استثنایی همکاری و برنامه 
داریم و افزون بر این امسال با جمعیت هلال احمر تفاهم نامه 
این  کلینیک های  خدمات  از  هدف  جامعه  استفاده  برای 
جمعیت منعقد شده است. رئیس فدراسیون ورزش جانبازان و 
توان یابان افزود: هم اکنون یکی از بزرگترین مشکلات توان یابان 
و جانبازان برای حضور در عرصه ورزش و اجتماع جابه جایی و 
رفت و آمد است که باید با همکاری بین بخشی و استفاده از 
ظرفیت های مختلف به خصوص ظرفیت شهرداری ها برای رفع 

این مشکل استفاده کرد.

تنِدهداریدرگورلرزید؛

چرا الهامی »ساکت« نمی شود!؟
دیدگاه

امیر اسدی

شهردار کرج گفت: مدیریت و ساماندهی شیرابه زباله ها 
بسیار به لحاظ اقتصادی و آسیبی که به محیط زیست وارد 
می کند هزینه بر و هزینه زاست؛ در حالیکه مدیریت این 
موضوع به سادگی و با اندکی هزینه برای آموزش و توسعه 

فرهنگ شهروندی ممکن است.
مهرداد کیانی در بازدید از مرکز دفن پسماند حلقه دره، یکی 
از مهم  ترین چالش ها در همه کشورها به ویژه کشورهای در 
حال توسعه را موضوع مدیریت شیرابه در پسماندها عنوان 
کرد و افزود: عدم مدیریت در این بخش می تواند با آسیب 
رساندن جدی به محیط زیست و آلوده کردن خاک و آب، 

خطرات زیادی را برای مردم به همراه داشته باشد.
کیانی، با بیان اینکه همه ما در قبال این مسئله مسئول 
هستیم و حفظ محیط زیست به وظایف یک سازمان 
یا دستگاه محدود نمی شود، اذعان کرد: در حال حاضر 
مرکز  در  زیادی  بسیار  هزینه های  با  شیرابه ها  مدیریت 
انجام  کرج  شهرداری  توسط  حلقه دره  پسماند  دفن 
می شود اما اگر منِ شهروند وظیفه و مسئولیت خود را 
در قبال محیط زیست و نحوه جمع آوری پسماند بشناسم 
و انجام بدهم، نه تنها به کاهش فاحش هزینه ها کمک 
بسیاری خواهم کرد، بلکه به سلامت خود و جامعه ام 

خدمت کرده ام.
صرف ۶ میلیارد هزینه برای مدیریت شیرابه

وی، با اذعان بر اینکه روزانه نزدیک به ۸۰۰ تن زباله در 
شهر کرج تولید می شود، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه 
تعدادی از شهرهای اقماری نیز زباله های خود را به این 
مرکز انتقال می دهند، ورودی زباله ما در مرکز دفن پسماند 
حلقه دره روزانه بین ۱۷۰۰ تا ۱۸۰۰ تن است و این اهمیت 

مدیریت شیرابه در این مرکز را دوچندان می کند.
شهردار کرج هزینه مدیریت شیرابه در مرکز دفن حلقه دره 
را طی سال گذشته حدود ۶ میلیارد تومان ذکر کرد و ادامه 
داد: آموزش تنها راه کاهش این هزینه هاست و ما باید 

بکوشیم در یک حرکت جامع و اصولی با کمک همه مردم 
و دستگاه ها، مسائلی همچون تفکیک زباله از مبداء و 
فرهنگ کاهش شیرابه از پسماند را به شهروندان آموزش 

دهیم.
کیانی تاکید کرد: مردم باید بیاموزند وقتی زباله های تَر 
را داخل سطل یا کیسه زباله می اندازند از ورود مایعات 
داخل آن به کیسه جلوگیری کنند؛ این کار کمک زیادی به 

کاهش تولید شیرابه خواهد کرد.
در حال  کنیم  فراموش  نباید  البته  کرد:  وی خاطرنشان 
حاضر شهروندان مسئول و متعهدی هم داریم که بسیار به 
این اصول پای بند هستند و با دقت و هوشمندی از ورود 

شیرابه داخل پسماند جلوگیری می کنند.
رفتارها  اینگونه  معرفی  و  شناسایی  کرد:  بیان  کیانی 
می تواند تاثیر بسزایی در روند مدیریت پسماند به ویژه 

شیرابه ها داشته باشد.
این مسئول اذعان کرد: در تلاش هستیم با همت سازمان 
مدیریت پسماند، توسعه آموزش های شهروندی به ویژه در 
بخش مدیریت پسماند را در دستور کار قرار دهیم تا با این 
اقدام ضمن کاهش هزینه ها، به پاکسازی محیط زیست و 
خاک و آبی که برای امروز و آینده خود و فرزندان مان به آن 

نیازمندیم، کمک کنیم.

در دیدار از »مرکز دفن پسماند حلقه دره« عنوان شد؛ آموزش، ارزان ترین راه برای دستیابی به شهر سالم

شهر ما خانۀ ما
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مسئول صندوق ذخیره بسیجیان استان البرز گفت: تمام خدمات صندوق ذخیره بسیجیان به صورت آنلاین و از طریق سامانه ی سحاب است.

 مهدی احمدوند مسئول صندوق ذخیره بسیجیان استان البرز گفت: صندوق ذخیره بسیجیان یک صندوق قانونی طبق مصوبه ی مجلس برای بسیجیانی است که 

یک سال سابقه ی عضویت فعال در بسیج داشته باشند.

وی افزود: تمام خدمات صندوق ذخیره بسیجیان به صورت آنلاین و از طریق سامانه ی سحاب است، بسیجیان، ۴۸ ساعت پس از ثبت نام در sahabcard.ir و دریافت 

پیامک نام کاربری و رمز عبور، وارد سامانه می شوند، همچنین بسیجیان برای استفاده از خدمات سامانه، حق عضویت پرداخت می کنند که این حق عضویت به صورت ودیعه بوده و در صورت 

استفاده نکردن از خدمات بلافاصله، پس داده می شود، در صورت استفاده از خدمات نیز، پس از پنج سال حق عضویت به نرخ روز پس داده می شود، بنابراین به طور کلی استفاده از صندوق 

برای بسیجیان هزینه ای ندارد.

احمدوند با اشاره به خدمات دهی صندوق ذخیره بسیجیان در سه گروه، تصریح کرد: این گروه ها شامل خدمات بیمه های تکمیلی به صورت انفرادی و خانوادگی، خدمات تسهیلات شامل 

تسهیلات حمایتی، اشتغال زایی، خرید کالا، ازدواج و فرزندآوری و خدمات سفرهای زیارتی مشهد است.

مسئول صندوق ذخیره بسیجیان استان البرز خاطرنشان کرد: تسهیلاتی که در سال جاری به اعضای صندوق پرداخت شد، بین ۲۰ تا ۵۰ میلیون تومان، سه ساله با سود ۴ درصد از بانک مهر 

و رسالت و تسهیلات اشتغالزایی بین ۷۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان ۴ درصد بود، وام خرید کالا نیز با برند جی پلاس و وام ازدواج نیز از خدمات این صندوق است.

وی در پایان گفت: اطلاعات تکمیلی در کتابچه رسمی خدمات صندوق و همچنین در کانال صندوق استان البرز در ایتا به نشانی szbasijian_alborz موجود است.

مسئول صندوق ذخیره بسیجیان استان البرز: ارائه خدمات صندوق ذخیره بسیجیان به صورت آنلاین، از طریق سامانه ی سحاب


